
Parlament České republiky

POSLANECKÁ SNĚMOVNA
2015

7. volební období

Z Á P I S
z 19. schůze

petičního výboru,
která se konala dne 21. dubna 2015

v budově Poslanecké sněmovny, Sněmovní 1, 118 26  Praha 1,
místnost č. 301

Přítomni: posl.  M.  Balaštíková,  Z.  Bebarová-Rujbrová,  V. Bohdalová,  K.  Fiedler,  R.
Holeček, J. Junek, Z. Kailová, M. Komárek, L. Luzar a P. Plzák 

Hosté:  viz prezenční listina hostů 

Návrh programu:

15.00 hod.
1) Schválení programu 19. schůze PV

15.05 hod.
2) Projednání Souhrnné zprávy o činnosti VOP za rok 2014 (tisk č. 446)

Uvede:         Mgr. Anna Šabatová, Ph.D., veřej. ochránkyně práv
Zpravodaj:  Mgr. Jiří Junek

15.45 hod.
3) Projednání vládního návrhu zákona, kterým se mění zákon č. 106/1999 Sb.,

o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů (tisk č. 395)
Uvede: Milan Chovanec, ministr vnitra
Zpravodaj: Mgr. Bc. Radim Holeček

16.30 hod.
4)   Sdělení předsedkyně a členů petičního výboru

16.35 hod.
5)   Návrh termínu a programu příští schůze

16.40 hod.
6)   Nově podané petice a  informace zpravodajů   o  vyřízení  peticí  došlých Poslanecké  

sněmovně 

111111111111111111111111



(Jednání výboru bylo zahájeno v 15.00 hod.)

K bodu 1)
Schválení programu 19. schůze PV

Předsedkyně  výboru  Z.  Bebarová-Rujbrová  přivítala  na  jednání  členy  petičního
výboru. Program 19. schůze členové výboru schválili (hlasování: 5 - 0) následujícím usne-
sením č. 94:

Petiční výbor

s c h v a l u j e     následující program 19. schůze:

15.00 hod.
1)    Schválení programu 19. schůze PV

15.05 hod.
2)    Projednání Souhrnné zprávy o činnosti VOP za rok 2014 (tisk č. 446)

Uvede:      Mgr. Anna Šabatová, Ph.D., veřejná ochránkyně práv
Zpravodaj: Mgr. Jiří Junek

15.45 hod.
3)    Projednání vládního návrhu zákona, kterým se mění zákon č. 106/1999 Sb.,
       o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů (tisk č. 395)

Uvede: Milan Chovanec, ministr vnitra
Zpravodaj: Mgr. Bc. Radim Holeček

16.30 hod.
4)     Sdělení předsedkyně a členů petičního výboru

16.35 hod.
5)    Návrh termínu a programu příští schůze

16.40 hod.
6)    Nově podané petice a informace zpravodajů  o vyřízení peticí došlých Poslanecké sněmovně

Hlasování: 
M. Balaštíková - pro, Z. Bebarová-Rujbrová - pro, R. Holeček - pro, J. Junek - pro, L. Luzar -
pro.

K bodu 2)
Projednání Souhrnné zprávy o činnosti VOP za rok 2014 (tisk č. 446)

Veřejná ochránkyně práv Mgr. A. Šabatová, Ph.D. uvedla Souhrnnou zprávu o činnosti
VOP za rok 2014. Informovala přítomné, že úřad VOP loni řešil kolem osmi tisíc stížností a
hospodařil s rozpočtem téměř 110 mil. Kčs. Ve svém úvodním slově veřejná ochránkyně práv
uvedla, že nejvíce podnětů přichází z oblasti sociálního zabezpečení (téměř 1.300). V loň-
ském roce se věnovala návštěvám ve věznicích, v krajích, kontrolám kvality péče v zařízeních



pro seniory (registrovaných i neregistrovaných), problematice diskriminace i tzv. odvozené
diskriminace  (např.  problém s  úpravou pracovní  doby matky postiženého dítěte)  a  někdy
problematickému  způsobu  vyhošťování  cizinců.  Vyjádřila  spokojenost  s  tím,  jak  jsou
využívána doporučení VOP ze Souhrnných zpráv za poslední roky. Stále ale zůstávají některé
nedořešené problémy - navrhuje např. přijmout novelu zákona o sociálně-právní ochraně dětí,
která by umožnila kolizním opatrovníkům dítěte nahlížet do spisu a  dále doplnit  zdravotní
postižení jako diskriminační důvod do zákona o služebním poměru a zákona o vojácích z po-
volání. 

Ochránkyně dále podrobně odůvodnila pět hlavních doporučení za rok 2014 týkajících
se  úpravy  podmínek  tzv.  sociální  detence,  potřeby  zákona  o  opatrovnictví,  zakotvení  do
právního řádu tzv. odvozené diskriminace, stanovit pravidla pro zjišťování  místně obvyklých
nákladů na bydlení pro dávky pomoci v hmotné nouzi a upravit zdravotní pojištění cizinců,
kteří dlouhodobě pobývají v ČR.  

Zpravodaj Mgr. Jiří Junek odkázal na vystoupení veřejné ochránkyně práv s tím, že
zhodnotil předloženou zprávu jako velmi dobrou a vypovídající o činnosti.

V rozpravě vystoupili poslanci MUDr. P. Plzák (k veřejnému zdravotnímu pojištění
cizinců a k odvozené diskriminaci) a JUDr. Z. Bebarová-Rujbrová (k problematice zařízení
pro seniory a k situaci ohledně tzv. visapointu). Dotazy zodpověděla Mgr. Anna Šabatová,
Ph.D. a také Mgr. Petr Polák, vedoucí oddělení rovného zacházení KVOP.

Členové petiční výbor přijali (hlasování: 7 – 0) na návrh zpravodaje tisku usnesení č.
95 tohoto znění:

Petiční výbor

I. p r o j e d n a l   Souhrnnou zprávu o činnosti veřejného ochránce práv za rok 2014.

II. d o p o r u č u j e    Poslanecké sněmovně Parlamentu, aby přijala následující usnesení:
„Poslanecká sněmovna Parlamentu
1. bere na vědomí Souhrnnou zprávu o činnosti veřejného ochránce práv za rok 

2014 dle sněmovního tisku č. 446;
2. žádá vládu, aby se zabývala legislativními podněty uvedenými v úvodu Sou- 

hrnné zprávy, části 1. Zobecnění poznatků - doporučení Poslanecké sněmovně, 
a  aby  předložila  Poslanecké  sněmovně  zprávu  o využití těchto podnětů  
v termínu do 30. 9. 2015 a odůvodnila, z jakého důvodu některé legislativní  
podněty VOP nezařadila do svého legislativního plánu.“

III. p o v ě ř u j e     předsedkyni výboru, aby toto usnesení předložila předsedovi Posla- 
necké sněmovny Parlamentu.

IV. z m o c ň u j e     zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal  
zprávu o projednání Souhrnné zprávy o činnosti veřejného ochránce práv za rok 2014 
na schůzi petičního výboru.

Hlasování: 
Z. Bebarová-Rujbrová - pro, R. Holeček - pro, J. Junek - pro, Z. Kailová - pro, M. Komárek -
pro, L. Luzar - pro, P. Plzák - pro.



K bodu 3)
Projednání vládního návrhu zákona, kterým se mění zákon č. 106/1999 Sb., 

o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů (tisk č. 395)

Vládní  návrh  novely  zákona  odůvodnila  náměstkyně  ministra  vnitra  Mgr.  Jana
Vildumetzová.  Jedná se o implementaci požadavků Směrnice Evropského parlamentu a Rady
č. 2013/37/EU z roku 2013. Navrhované technické změny by měly napomoci k efektivnější-
mu zveřejňování informací a jejich opakovanému použití.   Projednávaná novela nepřinese
žádné další náklady.

Zpravodaj Mgr. Bc. Radim Holeček zdůraznil, že se jedná o implementaci požadavku
EU na zavedení strojově čitelného formátu zveřejňovaných informací, a upozornil na povin-
nost provést transpozici s účinností nejpozději  od 18. července 2015. 

V obecné rozpravě vystoupil ještě zástupce Úřadu pro ochranu osobních údajů Mgr.
František  Nonnemann  (žádné  výhrady),  poslanec  L.  Luzar  (dotaz,  zda  se  nezvýší  objem
povinného zveřejňování informací v obcích a náklady) a zástupce Ministerstva vnitra Mgr. et
Mgr. Tomáš Jirovec (objem žádostí se nemění).

V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj pozměňovací návrh na změnu data účinnosti,
kterým bude den jeho vyhlášení ve Sbírce zákonů, nikoliv původně navržený 1.  červenec
2015.

Petiční výbor na návrh zpravodaje schválil (9 - 0)  následující usnesení č. 96:

Petiční výbor
po odůvodnění  náměstkyně  ministra  vnitra  Mgr.  Jany Vildumetzové,  zpravodajské

zprávě poslance Mgr. Bc. Radima Holečka a po rozpravě

I. d o p o r u č u j e    Poslanecké sněmovně Parlamentu přijmout následující usnesení:
„Poslanecká sněmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem  zákona, kterým se mění 
zákon č.  106/1999 Sb.,  o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších  
předpisů  podle  sněmovního  tisku  č.  395,  ve  znění  schváleného  pozměňovacího  
návrhu:

K čl. III

V čl. III se slova „1. července 2015“ nahrazují slovy „jeho vyhlášení“.“

II. p o v ě ř  u j  e      předsedkyni výboru,  aby toto usnesení předložila předsedovi  
Poslanecké sněmovny Parlamentu.

III. z m o c ň u j e        zpravodaje výboru,
- aby ve spolupráci s legislativním odborem Kanceláře Poslanecké sněmovny  

provedl příslušné legislativně technické úpravy;
- aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu o výsledcích projednávání 

tohoto vládního návrhu na schůzi petičního výboru.



Hlasování: 
M. Balaštíková - pro, Z. Bebarová-Rujbrová - pro, K. Fiedler - pro, R. Holeček - pro, J. Junek
- pro, Z. Kailová - pro, M. Komárek - pro, L. Luzar - pro, P. Plzák - pro.

K bodu 4)
Sdělení předsedkyně a členů petičního výboru

Předsedkyně petičního výboru informovala přítomné o rezignaci poslankyně MUDr.
Jitky Chalánkové na členství v podvýboru pro lidská práva a o rezignaci poslance Ing. Karla
Fiedlera na členství v podvýboru pro ochranu soukromí.

Nejprve bylo přijato (hlasování: 10 - 0) usnesení č. 97 v tomto znění:

Petiční výbor

b e r e    n a    v ě d o m í    rezignaci poslankyně MUDr. Jitky Chalánkové na členství
v podvýboru pro lidská práva.

Hlasování: 
M. Balaštíková - pro, Z. Bebarová-Rujbrová - pro, V. Bohdalová - pro, K. Fiedler - pro, R.
Holeček - pro, J. Junek - pro, Z. Kailová - pro, M. Komárek - pro, L. Luzar - pro, P. Plzák -
pro.

Usnesení č. 98 (hlasování: 9 - 0 - 1) zní:

Petiční výbor

b e r e     n a     v ě d o m í    rezignaci poslance Ing. Karla Fiedlera na členství
v podvýboru pro ochranu soukromí.

Hlasování: 
M. Balaštíková - pro, Z. Bebarová-Rujbrová - pro, V. Bohdalová - pro, R. Holeček - pro, J.
Junek - pro, Z. Kailová - pro, M. Komárek - pro, L. Luzar - pro, P. Plzák - pro, nikdo proti a
K. Fiedler se zdržel.

Předsedkyně  výboru  JUDr. Z.  Bebarová-Rujbrová  v  rámci  tohoto  bodu  seznámila
přítomné s dopisem předsedy Poslanecké sněmovny Jana Hamáčka a klubu poslanců ANO
2011 Ing. Františka Faltýnka, kterým připomínají, že úterý by nemělo být jednacím dnem pro
výbory.  V  následné  diskusi  ale  vyjádřili  všichni  přítomní  jednomyslně  názor,  že  termín
jednání  petičního výboru v úterý odpoledne je  nejvhodnější  a  termíny zasedání  petičního
výboru nenarušují jednání klubů.

Dále připomněla cestu do Francie (od 10. do 14. května) a informovala o výjezdním
zasedání do věznice v Karviné, které se uskutečnilo 15. dubna t.r. Místopředseda výboru Ing.
Karel Fiedler připomněl plánované výjezdní zasedání v Moravskoslezském kraji, poslanci  se
shodli, že se výjezd uskuteční až ve druhém pololetí t.r.



K bodu 5)
Návrh termínu a programu příští schůze

Předsedkyně výboru JUDr. Z. Bebarová-Rujbrová informovala poslance, že se nebude
moci  zúčastnit  příštího jednání  výboru v týdnu od 4.  května t.r.,  jednání  20.  schůze tedy
povede některý z místopředsedů.  

Poslanci petičního výboru přijali (hlasování: 9 - 0)  toto usnesení č. 99:

Petiční výbor

p o v ě ř u j e    předsedkyni  petičního výboru  JUDr. Z.  Bebarovou-Rujbrovou
návrhem termínu a programu 20. schůze petičního výboru.

Hlasování: 
M. Balaštíková - pro, Z. Bebarová-Rujbrová - pro, K. Fiedler - pro, R. Holeček - pro, J. Junek
- pro, Z. Kailová - pro, M. Komárek - pro, L. Luzar - pro, P. Plzák - pro.

K bodu 6)
Nově podané petice a informace zpravodajů o vyřízení peticí

Předsedkyně výboru informovala o doručených peticích a  jejich vyřizování. Zpravo-
daj petice kritizující postup Trilaterální komise ohledně vojenského střetu na území Srbska (č.
9/P/2015),  poslanec Ing. Leo Luzar, seznámil přítomné s jejím obsahem a s návrhem své
odpovědi. Poslance MUDr. Pavla Plzáka zaujala petice proti vybudování ferraty v  Adršpaš-
ských skalách. (č. 11/P/2015).

K nově podaným peticím přijali (hlasování: 8 - 0) členové petičního výboru následu-
jící usnesení č. 100:

Petiční výbor

I. b e r e     n a     v ě d o m í ,    že předsedkyně výboru
1) postoupila petici
-   školství (petice - otevřený dopis ministru školství k problematice aktivačních 
center) - čj. 8/P/2015 (PhDr. Marta Teplá, Ruská 546, 250 82 Úvaly)

- výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu

2) pověřila vyřízením petice
-  mezinárodní  politika  (petice  kritizující  postup  Trilaterální  komise  ohledně
vojenského střetu na území Srbska) - čj. 9/P/2015 (Ing. Pavel Rejf, CSc., Sluštická 16,
100 00 Praha)

- poslance Leo Luzara



3) vyřídila petici
-  ekologická  politika  (petice  proti  vybudování  ferraty  v  místě  před  vstupem  do
Adršpašských skal) - čj. 11/P/2015 (Hynek Brabec, 549 57 Dolní Adršpach 130)

II. s o u h l a s í     s tím, aby za petiční výbor vyřídila petici

- mezinárodní rovnováha (petice proti změně zahraniční politiky ČR) - čj. 10/P/2015 
(Ing. Zdeněk Petrtyl, Plešovice 47, 381 01 Český Krumlov). 

Hlasování: 
M. Balaštíková - pro, Z. Bebarová-Rujbrová - pro, V. Bohdalová - pro, K. Fiedler - pro, J.
Junek - pro, Z. Kailová - pro, L. Luzar - pro, P. Plzák - pro.

(Jednání výboru bylo ukončeno v 17.05 hod.)

        Mgr. Jiří Junek  v.r.                     JUDr. Zuzka Bebarová-Rujbrová  v.r.
         ověřovatel výboru          předsedkyně petičního výboru
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